
7 سیاسی

اتوبوس خوابی

می توانند بروند

ممنوع اعلام شد!

یک دبه ماست 

فرزندآوری ایرانیان

رئیس جمهور سابق

بتن ریزی در سایت اراک

باجناقم 

شورای راهبردی روابط خارجی 

مهدی چمران در پاسخ به پرسشی درباره ماجرای اتوبوس خوابی در تهران 
گفت: این مبحث حاشیه ای است البته نباید اجازه دهند چنین اتفاقی رخ دهد ولی 
اگر کسی در اتوبوس خوابش برد را نمی توان کاری کرد. وی در پاسخ به پرسش 
دیگــری مبنی بر اتوبوس خوابی در برخــی از اتوبوس  های خیابان میرداماد در 
پارکینگ گفت: این قضیه مشترک به راهنمایی و رانندگی و شهرداری برمی گردد. 
برخی .مردم از شهرستان ها به تهران می آیند و برای اینکه شب جای خواب داشته 

باشند در اتوبوس می خوابند که باید این قضیه ساماندهی شود.

محمدهادی ایمانیه  اســتاندار فارس در جمع کارگران خانه کارگر استان 
فارس در پاســخ به نگرانی های کارگران درباره وضعیت درمان خود، با تاکید بر 
اینکه هیچ پزشکی در بخش خصوصی یا دولتی حق دریافت رشوه ندارد، اظهار 
کرد: معنا ندارد که برای جراحی قلب ۹۰ میلیون تومان هزینه دریافت شود، زیرا 
تعرفه بخش خصوصی ۱۲ میلیون تومان است و دلیلی ندارد که پزشکی چندین 
برابر مبلغ مشــخص شــده هزینه دریافت کند. او ادامه داد: در صورت بروز و 
تکرار چنین مسائلی حتما باید از پزشک شکایت شود و دانشگاه علوم پزشکی 
با رویکرد جدید خود بجد پیگیری خواهد کرد. استاندار فارس با اشاره به اینکه 
تهدید پزشکان به مهاجرت درصورت قطع مبالغ غیر قانونی آن ها گفت: پزشکانی 
کــه تهدید به مهاجرت می کنند می توانند بروند و ما آن ها را بدرقه خواهیم کرد؛ 
زیرا دوران منحصربفرد بودن پزشــکان سر آمده است و در تمامی رشته ها افراد 
توانمند صالح و سالم وجود دارند. ایمانیه با بیان اینکه به غلط در ذهن مردم جا 
افتاده است که برخی پزشکان بیمار را از مرگ نجات می دهند و دستان شفابخش 
دارد، اظهار کرد: با عنوان کارشناس این حوزه، هیچ پزشک منحصربفردی نداریم 
و این مساله باعث شده که افراد خانه و زندگی خود را بفروشند تا هزینه جراحی 

پزشکان را تامین کنند. 

مدیرکل ورزش و جوانان اســتان اصفهان، فعالیت بانوان در رشته های زیر 
مجموعه فدراسیون بدنسازی را ممنوع اعلام کرد.در شرایطی که طی سال های 
اخیر مجوز رسمی فعالیت بانوان در رشته های پاورلیفتینگ، فیتنس و مچ اندازی از 
سوی وزارت ورزش و جوانان صادر شده بود، مدیر کل ورزش و جوانان استان 
اصفهان در نامه ای به رییس هیات بدنسازی این استان، هرگونه فعالیت بانوان در 
رشته های بدنسازی را ممنوع اعلام کرد. این ممنوعیت در حالی است که، بانوان 
از سال ۹۲ مجوز حضور در کلاس های آموزشی و سمینارهای رشته بدنسازی 
را داشته اند و از سال ۹5 نیز می توانستند در رشته مچ اندازی به فعالیت حرفه ای 
بپردازند تا جایی که امسال اولین اعزام بانوان ایران به رقابت های آسیایی مچ اندازی 

انجام شد و بانوان ایران موفق به کسب عنوان سوم آسیا شدند. 

معیــن الدین ســعیدی نماینــده چابهارگفت  :در ســال ۱۳۸۷ که لایحه 
هدفمندشدن یارانه ها مطرح شد و یارانه ۴5 هزار تومانی به مردم داده شد این مبلغ 
در آن زمان چیزی حدود 5۰ دلار بود اما الان با این مبلغ نمی توان یک دبه ماست 
خرید.اگر دولت بنای حمایت از اقشار و دهک های پایین جامعه و قشر مستضعف 
دارد طبیعتا اگر اصرار به حذف ارز ترجیحی دارد جهت جبران شوک تورمی ناشی 
از این موضوع، حتما باید کالاهای اساســی را در اختیار مردم قرار دهد. در حال 
حاضر ســرانه مصرف گوشت و مواد پروتئینی پایین آمده است. بنابراین دست 
بردن به چنین جراحی بزرگ اقتصادی، بدون رعایت لوازم آن، مســلما می تواند 

تبعات جبران ناپذیری داشته باشد.

حیدری ،معاون بهداشتی وزیر بهداشت با اشاره به اینکه دشمن روی کاهش 
جمعیت در ایران حساب کرده است، گفت:اسناد لو رفته از MI6 نشان می دهد که 
دشمن روی کاهش جمعیت و نابودی کشور حساب کرده است، باید با بصیرت 
و بینش عمیق در این حوزه اقدام کرد.مسئله جمعیت کاملًا فرهنگی شده و ذهن 
افراد نسبت به فرزندآوری تغییر کرده است، شورای اداری استان ها باید برای برنامه 

ریزی و اقدام در راستای افزایش جمعیت بسیج شود.

داماد رئیس جمهور پیشــین در مصاحبه ای با روزنامه شــرق از حال و 
هوای روحانی در روزهای بعد از ریاستش گفت.در قسمتی از مصاحبه مهدی 
زاده با روزنامه شــرق آمده است:شخصیت آقای روحانی این گونه نیست که 

در کنجی بنشیند و در خلوت خود باشد. 
ایشــان همیشــه در نظام بودند و در سیســتم جزء چند نفر اول بودند. 
الان هم بیشــتر وقت خود را به کارهای مطالعاتی و پژوهشــی می گذراند و 
خاطرات خود را می نویســد. جلســات روزانه هفتگی خودشان را هم دارند 
و البته وقت بیشتری را برای خانواده صرف می کند.ایشان به گونه ای هستند 
که خوشــحالی یا ناراحتی خود را بروز نمی دهند؛ چون بالاخره کارکشــته 
سیاست هستند؛ اما فشارها از روی او برداشته شد و من این را در چهره آقای 

روحانی احساس کردم.

مشاور رئیس جمهور سابق در مصاحبه ای درباره چرایی بتن ریزی در 
سایت اراک گفت: فهمیدیم طراحی  اراک اشکال  داشته و  لذا  آن  چیزی  را  که  
خودمان  به  ضرورتش  پی  برده  بودیم،  به  آمریکایی ها  فروختیم.حسام  الدین  
آشــنا  در مصاحبه جدید خود گفته اســت: در  مورد  اراک  ما   باز  طراحی  این  
ســایت را  پذیرفتیم ، ولی  ماهیت  آب  ســنگین  را  حفظ  کردیم.  اما  چرا  باز  
طراحی  را  پذیرفتیم؟  زیرا  از  نظر  برخی  متخصصان  عالی  رتبه  طراحی  اراک 
اشــکال  داشت  و  در  نهایت،  امنیت  هسته ای  راه  اندازی  آن  را  تایید  نمی کرد.  
لذا  باید  این  طراحی  را  تغییر  می دادیم  و  آن  چیزی  را  که  خودمان  به  ضرورتش  
پی  برده  بودیم،  به  آمریکایی ها  فروختیم. اهمیت  تاریخی  حضور  آقای  دکتر  
صالحی  در  فرآیند  مذاکرات  هســته ای  این  است  که  زیر  ساخت  و  تحقیق  و  
تو سعه  را  نگاه  داشت  و  چیزهایی  را  که  باید  تغییر  می دادیم  و  تبدیل  می کردیم،  

به  عنوان  ثمن  معامله  به  طرف  مقابل  داد.

داماد روحانی در مصاحبه مفصلی با شــرق گفت: باجناقم نزدیک ۲۰ 
ســال است در خارج کشور زندگی می کند.کامبیز مهدی زاده داماد حسن 
روحانی با اشاره به زندگی شخصی رئیس جمهور سابق گفت: دختر بزرگتر 
روحانی همراه با همســرش نزدیک ۲۰ ســال است در خارج ایران زندگی 
می کند.وی همچنین تصریح کرد که باجناقش به طبابت مشغول می باشد.

با موافقت مقام معظم رهبری سردار حسین دهقان به عضویت شورای 
راهبردی روابط خارجی درآمد.سردار حسین دهقان، مشاور فرمانده معظم 
کل قوا در صنایع دفاعی و پشــتیبانی نیروهای مســلح و وزیر اسبق دفاع، با 
موافقت مقام معظم رهبری به عضویت شــورای راهبردی روابط خارجی 
درآمده و مســئولیت کمیســیون دفاعی- امنیتی این شورا را برعهده گرفته 
است.پیش از این ســردار احمد وحیدی، وزیر کشور دولت آقای رئیسی، 
این مسئولیت را بر عهده داشت.سردار دهقان دانش آموخته دکتری مدیریت 
و کارشناسی ارشد مهندسی متالورژی از دانشگاه تهران است که در اسفند 

۱۳۹۹ به درجه استاد تمامی در دانشگاه مالک اشتر رسیده است.

اخبار ویژه ... قالیباف در کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۱عنوان کرد:

 شفافیت توجه به معیشت مردم

سرویس سیاسی- محمدباقــر قالیباف رئیس 
مجلس شــورای اسلامی در اولین جلسه کمیسیون 
تلفیــق لایحــه بودجه ۱۴۰۱، با اشــاره به تعامل و 
همکاری دولت و مجلس برای بررسی لایحه بودجه 
در زمــان مقرر قانونی گفت: بــا تلاش نمایندگان 

امسال بودجه به شکل دو شوری بررسی می شود.
وی افزود: بدون شک اصالت کار در مجلس با 
نمایندگان است و این نکته را من همواره مورد تأکید 
قــرار داده ام که نمایندگان محترم محور کار مجلس 
هســتند و به دوستان کمیســیون تلفیق و اعضای 
هیئت رئیسه آن نیز عرض می کنم که به این موضوع 
عنایت ویژه داشته باشــند که اصالت با نمایندگان 
اســت و دیدگاه های مجلس و یکایک نمایندگان و 
نظــر آن ها را تلفیق باید در بررســی بودجه مدنظر 

گرفته و تصمیم نهایی نیز با صحن است.
رئیس مجلس شورای اسلامی با تأکید بر اینکه 
بدون شک اصالت کار در مجلس با نمایندگان است 
گفت: البته در تعامــل مجلس، دولت و نمایندگان 
روال بررسی بودجه در کمیسیون و صحن باید حفظ 
شود و در بودجه نباید به دنبال این باشیم که قدرت 
مانور از دولت گرفته شــود. ما به عنوان مجلس باید 
فرصت تحرک و تلاش را برای دولت فراهم کنیم اما 
آنچه که مهم است این است که مجلس رویکردها و 
جهت گیری ها و مسیر را باید به طور شفاف مشخص 
کند. قالیباف افــزود: به تعبیر رهبری ریل گذاری با 
مجلس اســت و مهم این است که مقصد را مجلس 
روشــن کند و مسیر را تعیین نماید، اما در اجرا باید 
اختیاراتی برای دستگاه های اجرایی پیش بینی کرد تا 

این مسیر را طی کند.
وی در خصــوص تأکیــدات رهبری بر لزوم 
اصلاح ســاختار بودجه، گفت: از ســال اول دولت 
دوازدهــم حضرت آقا بر اصلاح ســاختار بودجه 
تأکید داشــتند و تا امروز که ما در ســال اول دولت 
ســیزدهم هستیم، این مســیر به درستی طی نشده 

اســت و مجلس باید این نکته را به عنوان یک اصل 
در نظر بگیرد که در مســیر اصلاح ســاختار بودجه 

حرکت کند.
رئیــس مجلس شــورای اســلامی در بخش 
دیگری از صحبت های خود با اســتقبال از رویکرد 
برنامه محوری در بودجه ۱۴۰۱، تصریح کرد: نباید 
شفافیت بودجه درمقابل برنامه محوری قرار بگیرد 
و این به آن معنی است که جداول بودجه باید شفاف 

باشند.
قالیباف با اشــاره به اینکه مجلس به دنبال رشد 
اقتصادی در ســال آینده است، تأکید کرد: توجه به 
معیشت مردم و محرومان نیز اولویت مهم دولت و 
مجلس است و ما نباید به گونه ای رفتار کنیم که این 
موضوع مورد بی توجهی قرار گیرد. ما حتما در حوزه 
معیشت مردم باید برنامه ریزی کنیم البته با پول پاشی 

و تصمیمات پوپولیستی به شدت مخالفیم، اما توجه 
به معیشت مردم باید شفاف و روشن باشد.

وی با اشــاره بــه مســئله ارز ۴۲۰۰ تومانی 
خاطرنشــان کرد: باید مشــخص شــود چه میزان 
پیش بینی برای بحث معیشــت مردم شــده است تا 
ما نگران مایحتاج مردم و تأمین آن نباشــیم و این از 

نکاتی است که مجلس باید به آن توجه کند.
رئیس مجلس شــورای اسلامی در بخشی از 
صحبت های خود در جمع اعضای کمیسیون تلفیق 
بودجه ۱۴۰۱ کل کشــور، گفــت: مجلس و دولت 
به دنبال عدالت و عدالت محوری هستند، همچنین 
اولویت ما معیشت افراد مستضعف و جوامعی است 
که کمتر حقــوق دریافت می کنند، لذا باید بندهای 
بودجه به نحوی تدوین شــود که این افراد فشــار 

کمتری تحمل کرده و نفع بیشتری از بودجه ببینند.

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: توجه به معیشت مردم و محرومان اولویت مهم دولت و مجلس است و ما نباید به گونه ای رفتار کنیم 
که این موضوع مورد بی توجهی قرار گیرد.

سرویس سیاسی- دور هشتم 
مذاکرات وین بعد از وقفه ای ســه 
روزه از دیــروز دوشــنبه این هفته 
ادامه یافت، اما سوال اینجاست اگر 
برجام احیا نشود قدم بعدی ایران چه 

خواهد بود.
دور هشــتم مذاکــرات برای 
احیای برجام از دوشنبه هفته گذشته 
در وین آغاز شــد و تا پنجشنبه ادامه 
داشــت. ادامه این دور از مذاکرات 
بــا تمرکز بر لغو تحریم های آمریکا 
علیــه ایران، به دلیل تعطیلات پایان 
سال میلادی بعد از وقفه ای سه روزه 

از دوشنبه این هفته ادامه پیدا کرد.
میخائیــل اولیانــوف نماینده 
روسیه در ســازمان های بین المللی 
واقع در ویــن روز جمعه دهم دی 
ماه نوشــت: ما در دو حیطه شــاهد 
برخی پیشــرفت ها بوده ایم؛ یکی 
در مذاکرات و دیگر در ارزیابی های 
عمومی شــرایط پیرامون مذاکرات 
وین. هم اکنون این ارزیابی ها برای 
اولین بار از ماه ژوئن شــامل عناصر 
مثبت هســتند. این بدان معناســت 
که مذاکره کنندگان واقعا پیشــروی 

داشته اند.
در این نشســت که با شرکت 
هیئت هــای ایــران، گــروه ۱+۴ و 
اتحادیه اروپا در هتل کوبورگ برگزار 
شــد، روند مذاکرات مورد ارزیابی 
قــرار گرفتــه و در خصوص نحوه 
ادامه گفت وگو ها بحث و تبادل نظر 

صورت گرفت. مذاکره کننده ارشد 
کشــورمان در این نشست با اشاره 
به پیشــرفت های صورت گرفته در 
دور پیشــین، بر لزوم رفع تحریم ها 
و ارائه تضمین های عینی و کافی از 
سوی طرف مقابل و راستی آزمایی 
این اقدامــات تأکید و تصریح کرد 
که هیأت ایرانی مانند دور قبل برای 
تعامل جدی و پیشبرد گفت وگو ها 

آمادگی کامل دارد.
علــی باقــری رئیــس هیئت 
مذاکره کننــده کشــورمان در وین 
نیز پیشــتر رونــد گفت وگو های 
دور هشــتم در چند روز گذشته را 
مثبت ارزیابی کرده بود. باقری روز 
پنجشنبه نهم دی ماه درباره مذاکرات 
به خبرنــگاران گفت دربــاره لغو 
تحریم ها هم مکاتباتی بین طرف ها 
صــورت گرفت و پیشــرفت های 
 نســبتا خوبی در این چند روز انجام 

گرفت.
علیرضــا تقوی نیــا تحلیلگر 
مســائل سیاســی گفت تهــران و 
واشــنگتن عزم جــدی دارند که به 
یک توافقی برسند، اما در حال چانه 
زنی هستند تا حداقل امتیاز را بدهند 
و حداکثــر نفع را ببرنــد، اما به نظر 
می رســد که دولت فعلی جمهوری 
اســلامی ایران بر خــلاف دولت 
قبلــی همه تخم مرغ های خود را در 
ســبد برجام نچیده و تمام سیاست 
خارجی خود را متمرکز و معطوف 

بر توافق با غرب نکرده است، اما در 
مقابل آمریکا با توجه به موقعیتی که 
دارد و پاییــن آمدن محبوبیت بایدن 
در داخل کشورشــان، به دنبال یک 
دســتاورد است و روند فعلی برنامه 
هســته ای ایران را به هیــچ عنوان 

نمی تواند بپذیرد.
همچنین کیومــرث یزدان پناه 
دانشیار جغرافیای سیاسی دانشگاه 
تهران، بر این باور است که علی رغم 
همه فــراز و فرود ها و چالش های 
موجود، ممکن است احیای برجام 
در زمســتان منعقــد و محصول آن 
بعد ها برداشت شود، حداقل چهار 
ســال زمان لازم اســت تا طرفین 
بتوانند طوری توافق کنند که همگی 
به رضایت حداکثری دست یابند. در 
نتیجه دســتیابی به این اسناد جدید، 
یک گام اساسی برداشته خواهد شد 
و آن خروج مذاکرات از بن بســت 

فعلی است.
دانشــیار جغرافیای سیاســی 
دانشــگاه تهــران می گوید در حال 
حاضر دیدگاه مثبتی نسبت به احیای 
برجام شــکل گرفته و حتی مقامات 
عربی که قبلا مدام تلاش می کردند 
آمریکا و اروپا را تحریک به فشــار 
بیشتر علیه ایران کنند، اخیرا در حال 
اســتقبال از انعقــاد توافق و احیای 
برجام هســتند. این ها نشان دهنده 
از  امیدوارکننــده  چشــم اندازی 

مذاکرات است. 
دور جدید مذاکرات می تواند 
در تصمیم گیری ها و تصمیم سازی ها 
اثرات مثبت یا منفی زیادی داشــته 
باشد. محمد اسلامی رئیس سازمان 
انرژی اتمی جمهوری اسلامی ایران 
هــم اخیرا گفته کــه اگر طرف های 
برجــام در احیای برجام شکســت 
بخورنــد و تحریم های آمریکا علیه 
تهران لغو نشــود، ایران غنی سازی 
اورانیوم بالاتــر از ۶۰ درصد انجام 
نخواهد داد، حال ســوال اینجاست 

که اگر برجام احیا نشــود چه اتفاقی 
می افتد؟

تقوی نیــا تحلیلگر مســائل 
سیاســی هم در این بــاره می گوید 
آمریکا مجبور اســت که در مقابل 
ایران کوتــاه بیاید، جامعه و اقتصاد 
این کشور تحمل وضعیت جنگیدن 
با ایرا را ندارد، همچنین تحریم های 
حداکثری در قبــال ایران به اهداف 
خود نرسیده و اقدامات مخرب رژیم 
صهیونیستی با همکاری آمریکا هم 
نتوانســته مانــع از توســعه برنامه 
هســته ای ایران و کاهش شتاب آن 
شود در نتیجه آن ها درصدد هستند 
به هر شــکل ممکن ایران را راضی 

کنند که به برجام برگردد.
به گفته تقوی نیــا برای ایران 
اهمیتی ندارد که برجام احیا شود یا 
خیر، بلکه برای ما مهم این است که 
لغو تحریم ها تحت هر عنوانی انجام 
شــود، اما اگر برجام به نتیجه نرسد 
برنامه هســته ای ایران بیشتر از قبل 
فعال می شــود و همکاری با آژانس 
به شدت محدود تر می شود و ایران 
همزمان برنامه موشــکی و فضایی 
خود را توسعه می دهد و غنی سازی 
۶۰ درصد خود را شــتاب بیشتری 
خواهد داد و زنجیره ســانتریفیوژ 

بیشتری را فعال می کند. 
آمریــکا آمادگی امتیاز دادن به 
ایران را دارد و مقاومت کشــورمان 
در حال نتیجه دادن اســت و آمریکا 

در حال کوتاه آمدن.
نکته قابل توجه این اســت که 
اگر مذاکرات برجام شکست بخورد 
هیچ اتفاقی نخواهد افتاد، نه جنگی 
رخ می دهد و نه تحریم های بیشتری 
اعمال می شود، این جمله را تقوی نیا 
می گوید و ادامه می دهد غرب همه 
تحریم های ممکن را اعمال کرده و 
هیچ برگ برنده ای ندارد؛ پس شاید 
تنها راهش تن دادن به خواسته های 

به حق ایران باشد.

سرویس سیاســی- تحلیلگر 
مســائل سیاســی معتقــد اســت 
کــه هرچقــدر دولــت به ســمت 
کوچک ســازی خــود پیــش برود، 

کارآمدی آن بیشتر می شود.
محمدکاظــم انبارلویــی عضو 
حــزب موتلفه اســلامی، با اشــاره 
بــه بحــث کوچک ســازی دولت 
گفــت دولت ها در حــوزه تولید و 
خدمــات وظایف کلیــدی برعهده 
دارنــد، تجربه حکمرانــی در جهان 

می گوید که هرچقدر دولت به سمت 
کوچک ســازی خــود پیــش برود، 
کارآمدی آن بیشتر می شود؛ اما اکنون 
بیش از دو میلیــون و پانصد کارمند 
دولتــی داریم، اما  کارآمدی در تولید 

و خدمات در دولت نمی بینیم.
بسیاری از شــرکت های دولتی 
زیان ده هســتند و دولــت باید زیانی 
شرکت ها را پرداخت کند؛ این جمله 
رل انبارلویی می گوید و ادامه می دهد 
از سوی دیگر برخی از شرکت های که 

سودده هستند، سود خود را به خزانه 
واریز نمی کنند و این معضلی است که 
دولت برای تامین منابع با آن روبه رو 
اســت و زیر بهمنی از بدهی ها دفن 
شده اســت. تحلیلگر مسائل سیاسی 
معتقــد اســت که هرچقــدر دولت 
کوچک شــود، تمرکزش بر کشــور 
بیشتر اســت و امیدواریم با سیاست 
هایــی که جناب آقای رئیســی برای 
کوچک ســازی دولت دارد، امســال 
شاهد تغییراتی در این موضوع باشیم.

اگر برجام احیا نشود، قدم بعدی ایران چه خواهد بود؟

انبارلویی عضو حزب موتلفه اسلامی:

هرچقدر دولت به سمت کوچک سازی برود، کارآمدی آن بیشتر می شود

ســرویس سیاســی- عضــو 
کمیســیون اقتصــادی مجلس، گفت: 
دولت سیزدهم باید حتما در ۱۰۰ روزه 
اول یک تغییری در وضعیت معیشــت 
مــردم ایجــاد می کرد، ایــن حداقل 
انتظــاری بود که از دولت ســیزدهم 
که دولت مردمی و انقلابی هم اســت، 
می رفت اما محقق نشــد و فکر می کنم 
آســتانه این مهلت برای دولت تا پایان 

سال باشد.
محســن علیزاده عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی در رابطه با ناهماهنگی های موجود در تیم 
اقتصادی دولت، گفت: انتظار نمی رفت که در دولت سیزدهم این ناهماهنگی 
اقتصادی که در دولت قبل هم وجود داشــت، وجود داشــته باشد. کما اینکه 
بارها و بارها آقای رئیس جمهور اشــاره کردند که تمام تصمیمات اقتصادی 
باید از محور معاون اول بگذرد اما بعد از آن اختیاراتی را به عنوان سخنگوی 
اقتصــادی به وزیر محترم اقتصاد دادند و اختیاراتی را هم به معاون اقتصادی 
خودشــان دادند و پیش بینی این ناهماهنگی می شد. متاسفانه تنها کسی که از 

این موضوع ضرر می کند، مردم هستند.
وی ادامه داد: این تصمیمات اقتصادی که امروز پاشــنه آشیل پیشرفت 
ما در کشــور است، باید خیلی پخته، خیلی سنجیده و خیلی هماهنگ اتفاق 
بیفتد اما متاسفانه شاهد ناهماهنگی هایی در دولت هستیم؛ به طور مثال همین 
ناهماهنگــی اخیر در افزایش و زمان اجرای افزایش یارانه ها بود که توســط 
معاون اقتصادی رئیس جمهور یک عددی و یک زمانی اعلام شــد اما توسط 
وزیر محترم اقتصاد تکذیب شد. می بینیم که مکرراً این کشمکش وجود دارد، 
باز هم معاون اقتصادی عددی را مطرح می کنند و سازمان برنامه و بودجه به 

یک شکل دیگر این یارانه ها را تعریف می کند.
نماینــده مردم ســپیدان در مجلس یازدهم اضافه کــرد: ما هم به عنوان 
نمایندگان مردم نمی دانیم کدامیک از این موضوعات صحیح اســت، بالاخره 
آقای رئیسی به عنوان رئیس جمهور باید یک نفر را به عنوان مبنا برای مردم 
مشــخص می کردند که البته قبلا هم اعــلام کردند که وزیر اقتصاد به عنوان 
سخنگوی اقتصادی هستند؛ اما گاهاً شاهد این ناهماهنگی ها بودیم و متاسفانه 

این ها جز آسیب چیزی برای جامعه ما ندارد.
علیزاده در واکنش به این مساله که »با توجه به مشکلات فراوان اقتصادی 
و معیشــتی، شــرایط جامعه و زندگی مردم به گونه ای نیست که با این اخبار 
متناقــض التهاب تازه ای به زندگی مردم وارد شــود«، اظهار داشــت: با این 
موضوع موافقم. دولت سیزدهم باید حتما در ۱۰۰ روزه اول یک تغییری در 
وضعیت معیشــت مردم ایجاد می کرد، این حداقل انتظاری بود که از دولت 
سیزدهم که دولت مردمی و انقلابی هم است، می رفت اما محقق نشد و فکر 

می کنم آستانه این مهلت برای دولت تا پایان سال باشد.
وی ادامه داد: دولت حتما باید در یکی دو ماه آینده یک تغییری را ایجاد 
کند، کما اینکه خرابی هایی که از گذشته وجود داشته با این سرعت قابل ترمیم 
نیســت اما از یک دولت جهادی این انتظار وجود دارد که کار را شبانه روزی 

انجام دهد و تغییر برای مردم ملموس باشد.

سرویس سیاسی- رئیس کمیسیون 
اجتماعــی مجلــس از مخالفــت این 
کمیسیون با افزایش سن بازنشستگی از 
۳۰ ســال به ۳۲ سال و همچنین افزایش 
سنوات حقوق بازنشستگی از ۲ به ۳ سال 
خبر داد. ولی اسماعیلی رئیس کمیسیون 
اجتماعی مجلــس در رابطه با خبرهای 
منتشــر شــده درخصــوص مخالفت 
کمیسیون با افزایش سن بازنشستگی در 
لایحــه بودجه ۱۴۰۱، گفت: ما نظر ۳-۲ 
نفر از کسانی که خودشان چندین تجربه 
کاری قابل توجه در این حوزه داشتند را گرفتیم، در کنار نظرات اعضای کمیسیون 
و نظر مشورتی مرکز پژوهش ها؛ نظر تخصصی کمیسیون را در آخرین وقتی که 
داشتیم درخصوص بندهایی که به کمیسیون ارجاع شده بود ارائه کردیم؛ که بر این 
اساس کمیسیون با افزایش ۲ ساله سن بازنشستگی در لایحه بودجه مخالفت کرد.

وی ادامه داد: ببینید موضوع مخالفت با افزایش سن بازنشستگی و مخالفت 
با آوردن این موضوع در لایحه بودجه سنواتی دو مساله جداست؛ الان ما خودمان 
درخصوص پایدارسازی ورودی های صندوق ها داریم کار می کنیم که صندوق ها 
دارند ورشکسیته می شوند ما با اینکه این موضوع را دفعتاً در بودجه سنواتی بیاوریم، 
مخالف هستیم. اما اگر این موضوع را در برنامه توسعه هفتم بیاورند، ما هم کمک 
می کنیم که کار انجام شــود، منتها این کار باید در یک بازه زمانی 5 ســاله تا ۷ ساله 
انجام شود. اسماعیلی اضافه کرد: همچنین موضوع پیشنهاد میانگین حقوق ۳ سال 
آخر برای بازنشســتگی هم مورد مخالفت کمیسیون قرار گرفت؛ چراکه هر دوی 
این موارد احکام دائمی است و ما نمی توانیم در بودجه سنواتی که یکساله است، 
یک قانون دائمی را تغییر دهیم. در این حوزه ها اگر دولت اصرار به تغییر و اصلاح 
دارد، باید به صورت جداگانه لایحه به مجلس بیاورد. رئیس کمیسیون اجتماعی 
مجلس همچنین در رابطه با نظر کمیســیون نســبت به وام ازدواج، بیان کرد: در 
بحث وام ازدواج، این مساله را هم در بودجه ۱۴۰۱ به صورت کلی دیده بودند و 
تصمیم گیری در این خصوص را در اختیار بانک مرکزی قرار داده بودند تا پیرامون 
آن آیین نامه تدوین کند که ما این را براساس اعداد و ارقام سال گذشته و تورم، ریز 
و دقیق کردیم که در آینده بتوانیم نظارت داشته باشیم. وی افزود: ما الان هم درگیر 
همین مساله هستیم و مبلغی که برای تبدیل وضعیت فرزندان جانبازان و برای وام 
ازدواج در نظر گرفتیم، خیلی از آن تحقق و تخصیص پیدا نکرده است؛ در نتیجه ما 
این را به صورت دقیق مشخص کردیم که بتوانیم خوب نظارت کنیم. یک زمانی 
ما یک بودجه کلی به بانک مرکزی و وزارت اقتصاد می دهیم که خودشان تصمیم 
بگیرند، یک زمانی هم ما مبلغ را دقیق مشخص می کنیم که بعدا از آن ها بخواهیم 
ماهیانه به ما گزارش بدهند که چقدر در هر ماه مردم توانستند این وام را دریافت 
کنند. اســماعیلی در رابطه با اعداد و ارقام تعیین شده وام ازدواج برای سال آینده، 
گفت: ما مبلغ وام ازدواج را با توجه به ارقام ســال گذشته و تورم مشخص کردیم 
که بر این اساس پیشنهاد کمیسیون برای مبلغ وام ازدواج در سال ۱۴۰۱ عدد ۱5۰ 
میلیون تومان برای زوج و زوجه بود که مجموعاً ۳۰۰ میلیون تومان می شود و در 
راستای تشویق جوانان به ازدواج برای پسران کمتر از ۲5 سال و دختران کمتر از ۲۳ 
سال این مبلغ به ۲5۰ میلیون تومان برای هر کدام از زوج و زوجه افزایش می یابد و 
مجموع آن به 5۰۰ میلیون تومان می رسد. همچنین بازپرداخت وام که سال گذشته 
۷ سال تعیین شده بود به ۱۰ سال افزایش یافت و ضامن کارمند از شرایط وام ازدواج 
حذف شد و ارائه سفته معتبر یا افراد شاغل دارای چک معتبر را جایگزین کردیم.

وی خاطرنشان کرد: این موارد نظرات تخصصی کمیسیون اجتماعی است که 
در مهلت مقرر قانونی از سوی کمیسیون اعلام شده است و نمایندگان کمیسیون 
حاضر در کمیسیون تلفیق نیز این موارد را در آنجا مطرح خواهند کرد اما تصویب 
نهایی این موضوع نیازمند تصویب در کمیسیون تلفیق و صحن علنی مجلس است.

علیزاده، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس  ؛

باید در ۱۰۰ روز اول تغییری در 
وضعیت معیشت مردم ایجاد می کردند

رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس تشریح کرد؛

دلایل کمیسیون برای مخالفت با 
افزایش سن بازنشستگی

بــه تعبیــر رهبــری ریل گــذاری بــا مجلس اســت و مهــم این اســت کــه مقصد را 
مجلــس روشــن کنــد و مســیر را تعییــن نمایــد، امــا در اجــرا بایــد اختیاراتی 
بــرای دســتگاه های اجرایــی پیش بینــی کــرد تــا ایــن مســیر را طــی کنــد.
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